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Nyomtatott és online sajtó 
 

Kövér László: a magyarság nem az elmúlás, hanem a megmaradás népe 
2025. január 24. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Pannon RTV, Vajma.info, Magyar Szó 

Hiszünk abban, hogy a magyarság nem az elmúlás, hanem a megmaradás népe a Kárpát-

medencében, a magyarságnak küldetése van, a magyarok együtt mindig erőt jelentenek, 

szerteszét pedig gyengeséget - hangsúlyozta Kövér László, az Országgyűlés elnöke pénteken, 

Zentán, a magyar kultúra napjának délvidéki központi ünnepségén, ahol átadták neki a 

Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség (VMMSZ) Aranyplakettjét. Kövér László kiemelte: 

Magyarország hisz abban, hogy "a magyar életerő lüktetése a Kárpát-medencében nem 

évtizedekben, hanem évszázadokban mérendő, és pontosan tudjuk, mert megtapasztaltuk, 

hogy a magyar lélek mindig képes nemcsak kipótolni, hanem fel is emelni a történelem által 

megnyesett lélekszámot". Rámutatott, hogy a vajdasági magyarság azért a legerősebb 

közössége a magyar nemzetnek, mert a 20. században nemcsak két, hanem három háborút is 

túlélt, a vajdasági magyarság pedig mindezek ellenére demográfiai áldozatokkal ugyan, de 

szülőföldjén tudott túlélni, és létével a mai napig igazolja, hogy "ami nem öl meg, az erősebbé 

tesz". A vajdasági magyarok ereje tehát "nem a lélekszámukban, hanem a lelkükben lakozik". 

"Ez a képesség tartotta meg nemzetünket az elmúlt több mint ezer esztendőben a Kárpát-

medencében, és - ha nem veszítjük el lélekjelenlétünket - ez fogja a jövőbeli megmaradást is 

segíteni" - húzta alá. 

 

Nacsa Lőrinc: a diaszpóra magyar közösségei számíthatnak a magyar kormányra 
2025. január 25. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, Hír TV, Ma7, Felvidék.ma 

A diaszpóra magyar közösségei számíthatnak a magyar kormányra akkor is, ha távolabb élnek 

az országtól - jelentette ki a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára 

szombaton az MTI-nek nyilatkozva. Nacsa Lőrinc a zürichi magyar bál előtt arról beszélt: 

Svájcban 50-60 ezres magyar közösség él, a kormány pedig idén is folytatja a diaszpórát segítő 

programjait. Emlékeztetett: a napokban hirdették meg a Diaszpóra Programot, amellyel a 

határon túl élő fiatalok látogathatnak nagy számban Magyarországra. Emellett Svájcban is 

működnek azok a hétvégi magyar iskolák, amelyekből már világszerte 260 van a diaszpórában. 

A nemzetpolitikáért felelős államtitkár jelezte: Magyarország idén is megrendezi a hétvégi 

iskolák találkozóját, amely a Magyar Diaszpóra Tanács után a legfontosabb találkozója a 

diaszpóra magyarságának. Hozzátette: a Kőrösi Csoma Sándor Program keretében pedig most 

is vannak Svájcban olyan ösztöndíjasok, akik Magyarországról érkeztek és a kormány 

támogatásával az ottani magyar életet segítik. 
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https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250124-kover-laszlo-a-magyarsag-nem-az-elmulas-hanem-a-megmaradas-nepe
https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250125-a-diaszpora-magyar-kozossegei-szamithatnak-a-magyar-kormanyra
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Szili Katalin: a kultúra a nemzet megtartásának tartóoszlopa 
2025. január 26. – MTI, Magyar Hírlap 

A kultúra nemzetünk megtartásának tartóoszlopa, a nemzet személyazonosítója, közös 

értékeink kifejezője - jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki Léván, 

ahol ünnepi beszédet mondott a Csemadok helyi alapszervezete által a magyar kultúra napja 

alkalmából rendezett ünnepségen vasárnap. A felvidéki magyarság legnagyobb kulturális-

közéleti szervezete, a Csemadok rendezvényén a miniszterelnöki főtanácsadó a kultúráról, 

mint az önazonosság biztosításának egyik alapeleméről beszélt, kiemelve megőrzésének 

fontosságát. Szili Katalin felidézte: a magyar kultúra napját hivatalos állami emléknapként 

1989 óta ünnepli a magyarság január 22-én, azon a napon, amikor Kölcsey Ferenc befejezte a 

Himnusz kéziratát, amely a nemzeti összetartozás egyik sarokköve, a több mint ezeréves 

magyar államiság nemzeti jelképe. Hangsúlyozta: a kultúra az önazonosság alapeleme, s 

megőrzése a jelenlegi világban rendkívül fontos, azért is, mert a globalizálódás inkább a 

különbözés feloldódásának kedvez. Hozzátette: ezen a téren sok minden történt, hiszen az 

elmúlt tizenöt év politikája új, erős egységbe forrasztotta a nemzetet. 

 

Egyed Emese, Fülöp Zoltán és Siklódy Ferenc kapta idén az Erdélyi Magyar 

Kortárs Kultúráért Díjakat 
2025. január 24. – MTI, Magyar Nemzet, Vasárnap.hu, maszol.ro, Székelyhon 

Egyed Emese költő, író, irodalomtörténész, Fülöp Zoltán színművész és Siklódy Ferenc 

képzőművész, grafikus vehette át idén az Erdélyi Magyar Kortárs Kultúráért Díjakat a péntek 

este Kolozsváron tartott díjátadó gálán. A Romániai Magyar Demokrata Szövetség (RMDSZ) 

13. alkalommal adta át az Erdélyi Magyar Kortárs Kultúráért Díjakat, melyekkel az erdélyi 

magyar kortárs alkotók munkáját ismeri el a magyar kultúra napja alkalmából irodalom, 

előadóművészet és képzőművészet kategóriában. A Bánffy Miklós Operastúdióban tartott 

díjátadó gálán Kelemen Hunor RMDSZ-elnök nyújtotta át az elismeréseket a díjazottaknak. 

Brendus Réka, a nemzetpolitikai államtitkárság főosztályvezetője köszöntőbeszédében közölte: 

évente részt vesz az eseményen, és mindig érzi "azt a kimeríthetetlen energiát, melynek forrása 

az erdélyi magyar kultúra". Ez "egyfajta örök, önmagát újratermelő, életet betöltő közeg", mely 

a mindennapokban is jelen van - jelentette ki. 

             
Alkotmánymódosítás kellene a területi-közigazgatási átszervezéshez, de addig 

hosszú az út  
2025. január 24. – Krónika, szekelyhon.ro 

Évek óta vita tárgya a területi-közigazgatási átszervezés Romániában, azonban a politikum 

soha nem jutott tovább az ötletelés szintjén. Kivételt képez az USR törvénytervezete, amit az 

ellenzéki párt végül visszavont. Újabban a kormányzó PSD próbálkozik a területi-közigazgatási 

átszervezés kényes kérdésével, de egyelőre csak munkacsoport létrehozására futotta. Antal 

Árpád, Sepsiszentgyörgy polgármestere, az Országos Önkormányzati Tanács elnöke a 
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https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20250126-szili-katalin-a-kultura-a-nemzet-megtartasanak-tartooszlopa
https://magyarnemzet.hu/kultura/2025/01/erdelyi-magyar-kortars-kulturaert-dij-2025?utm_source=hirstart&utm_medium=referral&utm_campaign=hiraggregator
https://magyarnemzet.hu/kultura/2025/01/erdelyi-magyar-kortars-kulturaert-dij-2025?utm_source=hirstart&utm_medium=referral&utm_campaign=hiraggregator
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-rmdsz-szerint-alkotmanymodositas-kell-a-teruleti-kozigazgatasi-atszervezeshez
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/az-rmdsz-szerint-alkotmanymodositas-kell-a-teruleti-kozigazgatasi-atszervezeshez
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Krónikának adott interjúban kifejtette, az RMDSZ számára elfogadhatatlan a megyék és a 

községek összevonása, a helyi közigazgatás radikális átszervezése, ami eleve 

alkotmánymódosítást feltételez. A székelyföldi politikus erre a folyamatra nem lát esélyt a 

következő években.  

 

Magyar kultúra napja kicsit másképp – Külföldiek, akik otthonra leltek a 

hagyományainkban  
2025. január 24. – Krónika 

A Mathias Corvinus Collegium (MCC) különleges esemény szervezett Kolozsváron a magyar 

kultúra napja alkalmából a Hagyományok Házával együttműködésben. A magyar kultúra napja 

alkalmából megrendezett est középpontjában három olyan vendég állt, akik más-más 

országban, akár földrészen születtek, mégis mélyen elkötelezték magukat a magyar kultúra 

mellett. Számukra a magyar nyelv, zene és építészet nemcsak inspirációt, hanem egy olyan 

szellemi és érzelmi otthont jelent, amely évtizedek óta meghatározza életüket. A résztvevők 

közül kiemelkedett Limberger Tcha, a világszerte ismert belga flamand cigányzenész, aki a 

magyar cigányzene és népzene nemzetközi nagykövetévé vált, és aki elbűvölte a magyar 

közönségek szinte tökéletes magyar nyelvtudásával, kiejtésével.  

 

Közigazgatási reform mint figyelemelterelés  
2025. január 24. - Balogh Levente – Krónika 

A Krónika cikke szerint „nem is a közigazgatási reform a lényeg, hanem a róla szóló vita. 

Amelyben a már említett magyar aggodalmak kapcsán kerül majd elő a magyar kártya, így 

biztosított a hosszú ideig tartó, etnikai felhangokat sem nélkülöző polémia, amely legalább 

valamelyest háttérbe szorítja a pazarló kormányzás miatti megszorításokat. Illetve azt, hogy az 

illetékes állami szervek még mindig nem adtak kimerítő, részletes és hiteles magyarázatot arra, 

hogy pontosan milyen információk alapján kellett érvényteleníteni a tavalyi elnökválasztást. 

És akkor arról még nem is beszéltünk, hogy annak sem elhanyagolható az esélye, miszerint a 

Ciolacu által beharangozott átalakítás már csak azért sem valósul meg, mert az általa vezetett 

kormány a gazdasági és társadalmi problémák közepette ki sem húzza addig, hogy egyáltalán 

kidolgozza. Vagyis jelen állás szerint nagyon komoly az esély arra, hogy az egészből ismét csak 

nem lesz semmi – viszont ismét csak nagyon sokat fognak beszélni róla.  

 

Válaszút előtt – fiataloknak segítenek a pályaválasztásban határon innen és túl 
2025. január 24. – maszol.ro 

Az eddigiekben is nehéz volt a pályaválasztás a fiatalok számára, ám a Tik-Tok generáció még 

nehezebb helyzetben van. Minden eddiginél gyakoribb, hogy a fiatalok nem tudják, mik is 

akarnak lenni, ha „nagyok lesznek”, tarol az „influenszerkedés”, mint mesterség vágya. Ennek 

ellenére a munkaerőpiacon nem feltétlenül influenszerekből van a legnagyobb hiány. A 

fiataloknak tehát szükségük van a segítségre a pályaválasztásban, a szatmárnémeti székhelyű 

AGES Egyesület, együttműködésben a Szatmár Megyei Oktatási Erőforrás és Támogató 

Központtal (CJRAE) és a magyarországi Ötlet a Vidékért Egyesülettel úgy döntött, hogy egy 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kulfoldiek-akik-otthonra-leltek-a-hagyomanyainkban-n-magyar-kultura-napja-kicsit-maskepp
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/kulfoldiek-akik-otthonra-leltek-a-hagyomanyainkban-n-magyar-kultura-napja-kicsit-maskepp
https://kronikaonline.ro/velemeny/kozigazgatasi-reform-mint-figyelemeltereles
https://maszol.ro/belfold/Valaszut-elott-fiataloknak-segitenek-a-palyavalasztasban-hataron-innen-es-tul
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EU-s pályázati lehetőséget kihasználva segítő kezet nyújtanak. De nem csak a Szatmár megyei 

ifjaknak, hanem a Szabolcs-Szatmár-Bereg vármegyeieknek is. 

 

Évet értékeltek a Szilágyságban 
2025. január 24. – maszol.ro 

Az RMDSZ Szilágy megyei szervezete önkormányzati konferenciát és évértékelőt tartott 

Zilahon. Az eseményen megválasztották az önkormányzati tanács tagjait is. Újraválasztották 

Szilágyi Róbert-Istvánt, az RMDSZ Szilágy megyei szervezetének ügyvezető elnökét az 

önkormányzati tanács elnökévé. Szilágy Megye Tanácsának alelnöke mellett a testületet Dombi 

Attila, Boncidai Csaba, Fazakas Miklós, Kovács István, Dobrai Ferenc, Faluvégi Ferenc-István, 

Bántó Zoltán, Szabó Levente, Demyén István és Bogdán István képviseli a Partiumi Regionális 

Önkormányzati Tanácsban. A találkozón elhangzott, az elmúlt négy évben mindannyian a 

közösségi érdekeket helyezték előtérbe, mindezt felelőségteljesen, mert csak így érhető el 

eredmény. Áthaladva a Szilágy megyei magyar közösségeken kézelfogható a nagyszabású 

fejlődés, mert több mint száz éve nem volt akkora előrelépés, mint az elmúlt néhány 

esztendőben. A 25 ezer szavazat, amit az RMDSZ magáénak tudhat a megyében azt igazolja, 

hogy mindannyian jó munkát végeztek és a közösséget szolgálták. 

 

Több székelyföldi település kapott új jelképet tavaly  
2025. január 24. – szekelyhon.ro 

A tavalyi év folyamán Románia kormánya elfogadott négy, Szekeres Attila István által alkotott 

közigazgatási jelképet: Csernáton község zászlaját, valamint Csíkszentsimon, Gyergyóújfalu és 

Máréfalva község címerét. Az Erdélyi Címer- és Zászlótudományi Egyesület alapítója emellett 

nemzetközi színtéren is elismerést aratott. Az év legjelentősebb eseménye a Pekingben 

rendezett 30. Zászlótudományi Világkongresszus volt, ahol az egyesület elnöke, Szekeres Attila 

István A román királyi család tagjainak zászlai az első világháborút követően címmel tartott 

előadást. A tudományos teljesítményt nemzetközi díjjal is elismerték: az egyesület alapítója a 

Zászlótudományi Egyesületek Világszövetségének (FIAV) érdemérmét vehette át. Ugyanakkor 

az egyesületet kérték fel a 2032-ben sorra kerülő világkongresszus megszervezésére, amellyel 

a remények szerint Sepsiszentgyörgyöt is sikerül felvinni a szakmai világtérképre.  

 

Megérteni az idők szavát – Korodi Attilával, Csíkszereda polgármesterével 

beszélgettünk 
2025. január 26. – maszol.ro 

Az oktatás, a gazdaságfejlesztés, a közösségépítés, a kulturális szolgáltatások és az 

infrastruktúra minőségének folyamatos növelése a sarokpontjai a Korodi Attila polgármester 

fémjelezte csíkszeredai városvezetésnek. A hargitai megyeszékhely választóinak bizalmát a 

2024-es választási „szuperévben” újabb négy évre elnyerő városvezetőt a legfontosabb 2025-

ös beruházásokról, a városban zajló közép- és hosszú távú folyamatokról kérdeztük, de szóba 

került néhány olyan érzékenyebb téma is, mint a városi strand hiánya, a jégpálya sorsa, vagy a 

csupán három kiadást megélt NyárON Szereda fesztivál jövője. 
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https://maszol.ro/belfold/Evet-ertekeltek-a-Szilagysagban
https://szekelyhon.ro/aktualis/tobb-szekelyfoldi-telepules-kapott-uj-jelkepet-tavaly
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Jelenések és csodás gyógyulások a Kanyapta-medencében 
2025. január 24. – Ma7  

Varga Norbert füleki néprajzkutató, a Kisebbségi Kulturális Alapnál elnyert ösztöndíjnak 

köszönhetően összegezte az egykori Abaúj megye területén fekvő Kanyapta-medence 

magyarlakta falvainak mondahagyományát. A terepkutatások nagy része 2008-ban valósult 

meg. A csaknem 600 szöveget tartalmazó folklóranyag szöveghű lejegyzése, az adattárakban 

fellelhető kéziratok áttekintése, valamint mindezen adatok alapján a Kanyapta-medence 

mondahagyományának elemzése viszont a közelmúltban valósult meg. Varga Norbert első 

néprajzi gyűjtőútja még az 1990-es évek elejéhez kötődik, amikor a fülekpüspöki Palóc 

Néptáncegyüttes táncosaként többedmagával elindult „felfedezni” a környékbeli falvak 

hagyományos kultúráját, folklórját. Mint mondta, ösztönzőleg hatottak rájuk az együtteshez 

érkező koreográfusok és oktatók erdélyi gyűjtőútjaikról szóló beszámolói, így hát BRG 

magnetofonjaikkal maguk is útnak indultak.  

 

Folytatódik a zselízi Esterházy-kastély megújulása 
2025. január 24. – Felvidék.ma  

Közös örökségünk – újjáéledő kincsek a határ mentén címmel jelentették be a zselízi 

Esterházy-kastély és az esztergomi vár új közös projektjét, amelyek megújulása az Interreg 

program keretén belül folytatódik. A Magyar Nemzeti Múzeumhoz tartozó esztergomi vár és 

Zselíz városa korábban közösen valósította meg az CoME-in elnevezésű projektet, amelyből 

megújulhatott már a zselízi barokk kastély egy része. A partnerek az együttműködés tovább 

folytatását tűzték ki célul. Ennek az együttműködésnek a következő lépcsőfoka a #CoMEin2 

projekt, melyet még további projektet követnek. „Képzelj el két ikonikus helyszínt – az 

esztergomi várat, ahol egykor Magyarország sorsa dőlt el, és a zselízi Esterházy-kastélyt, amely 

a nemesi életérzés megtestesítője volt. Most képzeld el, hogy ezek az évszázados történetek új 

életre kelnek, a legmodernebb fenntarthatósági megoldásokkal ötvözve” – áll a projekt 

közleményében. A projektből Zselíz Város Önkormányzata felújítja a Garam menti kastély 

délnyugati szárnyát, amivel megnyílik az Esterházy Történelmi Élményközpont. Itt turisztikai 

információk, történelmi kiállítások és egy barátságos kávézó várja majd a látogatókat. 

 

Bemutatták a Gútai Nemzetről szóló kötetet 
2025. január 25. – Ma7 

Bemutatták Angyal Béla legújabb kötetét, amely „A Gútai Nemzet” – Gúta mezőváros 

társadalma, 1768–1870 címmel jelent meg. A január 24-én, az Adamis Anna Városi Művelődési 

Központban bemutatott kötetről és a könyv szerzőjéről Dr. hab. Liszka József, PhD 

néprajzkutató beszélt. A néprajzos röviden ismertette a könyv tartalmát, Angyal Béla 

munkásságát, aki már az 1980-as évektől foglalkozott Gúta történetével, a tanyavilágon élő 

emberek mindennapjait kutatta. Angyal Béla pedig azóta is, levéltárakban kutat, jegyzetel, 
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fényképez, fénymásol, adatokat dolgoz fel. Közben néprajz szakon lediplomázott, tavaly pedig 

doktori disszertációjában több évtizedes kutatómunka eredményei alapján Gúta 18–19. századi 

társadalmát mutatta be, ennek a munkának az átdolgozott változata az a kötet, amelyet most 

mutattak be. Aki elolvassa a könyvet, biztosan megtudja, mivel magyarázható, miért gondolják 

külön nemzetnek magukat a gútaiak. Liszka szerint érdekes és érdemes lenne, az 

identitáskérdésről is kutatásokat folytatni, akár falvakban, akár régiókban, fontos lenne 

megnézni, hogy hogy alakult a községek népessége az elmúlt évtizedekben. 

 

Három kiállítás nyílt Galántán a holokauszt emléknapja alkalmából 
2025. január 24. – Új Szó  

Három kiállítással készült a Galántai Népművelési Központ a holokauszt áldozatainak 

emléknapjára. Az intézményen kívül a Kodály Zoltán Gimnáziumban és a Mezőgazdasági 

Szakközépiskolában nyílt kiállítás, illetve egy különleges kordokumentumot tártak a 

nyilvánosság elé. Az ENSZ közgyűlése 2005-ben nyilvánította január 27-ét a holokauszt 

nemzetközi emléknapjává. 1945-ben ezen a napon szabadította fel a Vörös Hadsereg az 

auschwitzi koncentrációs tábort, a legnagyobb második világháborús megsemmisítő tábort. Az 

emléknap közeledtével három kiállítást állított össze a Galántai Népművelési Központ. Az egyik 

az intézmény épületében látható, a címe A galántai zsidóság múltja. A kiállítás elsődleges célja, 

hogy bemutassa a helyi zsidó közösség gazdag, egyben tragikus történetét. Történelmi 

áttekintést nyújt a helyi zsidó közösségről, a volt mezőváros építészeti jellegéről, 

létesítményeiről (egyebek mellett a lerombolt zsinagóga épületéről), a jelentős rabbikról, de 

korabeli felvételek alapján betekintést ad a zsidó lakosság mindennapi életébe is. A fotókat 

gazdag szöveges leírás kíséri. 

 

Pataki Tamás, az érsekújvári tüntetés szervezője: Senki sem fizet bennünket! 
2025. január 24. – Új Szó  

Ma Érsekújvár főterén 17 órakor a városban, illetve a térségben élők is csatlakoznak azokhoz a 

békésen tiltakozókhoz, akik aggasztónak tartják, ami jelenleg történik az országban. Pataki 

Tamás, a Kompromisszum közéleti kezdeményezés tagja hangsúlyozta, hogy civil 

kezdeményezésről van szó és sehonnan sem kapnak támogatást. Pataki lapunknak elmondta, 

a politikai helyzet miatt többen is bekapcsolódtak valamilyen formában a szervezésbe, ami új 

lendületet adott az eseményeknek. Hozzátette, meg lesz erősítve a járőrözés és jelenlét a 

rendőrség részéről. „Ezúttal is igyekeztünk remek szónokokat találni. Fontosnak tartom, hogy 

megmutassuk, hogy az ország jövőjét a nyugati szövetségi rendszerek kötelékében látjuk. 2018-

ban is voltak Ficonak hasonló kijelentései az akkori tüntetésekről, reméljük, ezúttal is 

ébresztőleg hat a társadalomra, és egyre többen csatlakoznak majd, élve demokratikus 

jogukkal, hogy kifejezzék nemtetszésüket a keleti szél kapcsán. A csütörtöki kassai esemény 

résztvevőinek száma mindenesetre ezt sejteti” 
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„Kötelességünk, hogy minden nap harcoljunk a minőségünkért“ – beszélgetés 

Tóth Jánossal, a SJE régi-új rektorával 
2025. január 24. – Új Szó  

Tóth János matematikus harmadik ciklusát kezdi meg a komáromi Selye János Egyetem (SJE) 

élén. A kinevezés kapcsán a feladat újbóli felvállalásáról, illetve az intézmény előtt álló 

kihívásokról kérdeztük. "Egyrészt azért, mert 16-an jelöltek, javasoltak rektorjelöltnek. Nem 

akartam csalódást okozni nekik, így elfogadtam a jelölést. A megmérettetéskor ugyanakkor a 

24 tagú választóbizottság szavazataiból 19-et kaptam meg. Másfelől viszont azért is vállaltam a 

feladatot, mert ezen az egyetemen az elmúlt 20 évben mindig betöltöttem valamilyen funkciót. 

Az első 5 évben szenátusi elnök, majd tanszékvezető voltam, aztán 8 éven át rektorként, s végül 

ugyanilyen hosszan rektorhelyettesként dolgoztam. Tehát adottak voltak azok a feltételek, 

amelyek alapján a következő négy évre tervezve is el tudom látni a rektori feladatokat." 

                    
Fókuszban a gazdaságfejlesztés 
2025. január 24. – Pannon RTV 

Bányai Gábor magyar országgyűlési képviselőt és Újhelyi Ákos köztársasági parlamenti 

képviselőt látta vendégül Gyivánovity Dániel, a szabadkai Városi Képviselő-testület elnöke. 

Szabadkára látogatott Bányai Gábor magyar országgyűlési képviselő. Vele egyetemben Újhelyi 

Ákos köztársasági parlamenti képviselő, VMSZ-es politikus is megérkezett a szabadkai 

Városházára. Gyivánovity Dániel, a Városi Képviselő-testület elnöke fogadta őket, akikkel több 

fontos témát is érintettek. „Beszéltünk a regionális gazdaságfejlesztésről, fontosságáról, az 

infrastruktúra-fejlesztés fontosságáról. Beszéltünk a rengeteg megvalósult projektumról, 

beszéltünk a folyamatban lévő ügyekről és beszéltünk a jövőbeli terveinkről és a lehetőségekről, 

a legfrissebb az OPTI-BIKE III, de akár említhetném a városháza tetőszerkezetének a 

felújítását is.” 

 

Kulturális fórumot tartottak Zentán 
2025. január 25. – Pannon RTV  

A magyar kultúra napjához kapcsolódóan kulturális fórumot tartottak délelőtt Zentán, a 

Vajdasági Magyar Művelődési Intézet székházában. A találkozón a Kárpát-medencei magyar 

művelődési intézmények képviselői vettek részt. A kulturális fórumot már több éve 

megszervezik Zentán. A rendezvényre egyebek mellett Magyarországról, Szlovéniából, 

Romániából és Észak-Macedóniából is érkeztek résztvevők. Széman Péter, az Erdélyi Magyar 

Közművelődési Egyesület elnöke: „A jelentősége nagyon nagy. Először is jelképezi az 

összetartozást, hogy egy vérből valók vagyunk, igen, és azt is, hogy bár más országokban élünk, 

de történelmileg egy régiót felölelve, Magyarországot. Az a lényeg, hogy tudjunk egymásról, 

szövődjenek barátságok, cseréljünk programokat és tudjunk egymásnak segíteni ott, ahol kell.” 

A kulturális fórum egyik kiemelt célja az identitás megőrzés, valamint a Kárpát-medencei 

közművelődési intézetek közti kapcsolat ápolása - hangzott el az eseményen. 
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Elkezdődtek az Ittabéi Téli Találkozók 
2025. január 26. – Pannon RTV 

Megtartották a 42. Ittabéi Téli Találkozók művelődési rendezvénysorozat megnyitóját. A 

teltházas műsorban több mint 130 magyar, szerb és román néptáncos, énekes, citerás lépett 

fel. A bánáti legnagyobb múltú művelődési rendezvénysorozaton elhangzott, hogy az ittabéiek 

június 14-én és 15-én a házigazdái lesznek a Durindónak és a Gyöngyösbokrétának. A megnyitó 

hagyományosan a Káka tövén költ a ruca című népdallal kezdődött. A rendezvényt Kerekes 

József, Magyarittabé tanácselnöke nyitotta meg. „A 42. megnyitó műsora már a szokásos 

multikulturális műsor, mivel azt szeretnénk bemutatni az embereknek, hogy hogyan tudunk 

mi együtt élni, nem egymás mellett, hanem együtt élni a kultúráinkkal, hagyományainkkal, és 

hogyan tudjuk ezt megbecsülni. Mert ma fel fognak lépni magyarok is, szerbek is és románok 

is, és ez mindenféleképp nekünk ebben a közegben itt fontos.” 

 

Hívogat az Ősök Hangja Magyarkanizsára 
2025. január 26. – Pannon RTV 

Őseink lábnyomaiban lépkedve ismerkednek régi szokásokkal a gyerekek Magyarkanizsán. Az 

Ősök Hangja Polgári Egyesület foglalkozásaira helybeli és községbeli fiatalokat vártak. Őseink 

mindennapjaival, szokásaival, hiedelmeivel, kézműves tudásával ismerkedhetnek meg a 

gyerekek a foglalkozásokon. Íjászkodnak, különféle játékokat játszanak és még nyulat is 

fognak. A szülők is örülnek annak, hogy a foglalkozások januártól újból megszervezésre 

kerülnek. Horváth Éva, Magyarkanizsa: „Mi egy éve vagyunk tagjai ennek az egyesületnek. Úgy 

kerültünk mi is ide, hogy foglalkozáson láttuk, hogy mennyire oldja a gyerekekben a 

feszültséget. Egy kicsit leteszik a telefont, nem nézik a tévét, otthagyják a számítógépet.” 

                   
KMKSZ kulturális titkár: alapvető célunk a kárpátaljai magyarság identitásának 

megerősítse 
2025. január 26. – Karpat.in.ua 

A háborús nehézségek ellenére a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) 2024-ben 

is elkötelezetten dolgozott a kárpátaljai magyar közösség kulturális életének megőrzésén. 

Molnár László, a szervezet kulturális titkára, arról számolt be, miként sikerült alkalmazkodni 

a kihívásokhoz, milyen új kezdeményezéseket indítottak, és hogyan alakult a közösségi élet az 

elmúlt évben. – A 2024-es évet ismét a háború árnyékában kezdtük. Hogyan sikerült 

alkalmazkodni ehhez a helyzethez? – A háborús nehézségek továbbra is komoly kihívást 

jelentettek/jelentenek számunkra, azonban a KMKSZ igyekezett minden tőle telhetőt 

megtenni, hogy a magyar közösség számára a kulturális programok folyamatosak legyenek. Bár 

a zenés-táncos események, például a szüreti bálok elmaradtak, a legtöbb rendezvényt 

megszerveztük. Január 22-én, a magyar kultúra napján például Dsida Jenő versei kerültek 
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középpontba, amelyeket a Déryné Társulat és a beregszászi színház közös előadásában 

mutattunk be Ungváron és Beregszászban is. 

 

„Ungvári Lajos a nevével halhatatlanná tette Ungvár városát” 
2025. január 24. – KISZo.net 

A Magyar Kultúra Napja alkalmából szervezett ünnepi rendezvénysorozat január 23-án 

folytatódott az Ungvári Magyar Házban. Az eseményt a Kárpátaljai Magyar Művelődési Intézet 

(KMMI), a Magyar Értelmiségiek Kárpátaljai Közössége (MÉKK) és a Kárpátaljai Szövetség 

közösen szervezte. A rendezvény keretében ünnepélyesen felavatták az Ungváron született, 

Kossuth-díjas szobrász, Ungvári Lajos emléktábláját, valamint megnyitották a művész 

alkotásait bemutató fotókiállítást. Dr. Zubánics László történész, a KMMI elnöke kiemelte, 

hogy a Magyar Ház egyre gyakrabban ad otthont hasonló kulturális rendezvényeknek, ezzel 

betöltve küldetését a magyar kultúra ápolásában és népszerűsítésében. Dr. Grezsa István, a 

Kárpátaljai Szövetség elnöke a rendezvényen úgy fogalmazott, hogy Ungvári Lajos munkássága 

mind Magyarországon, mind Kárpátalján kevéssé ismert, ezért fontos, hogy tisztelegjünk 

kiváló művészete előtt és emléket állítsunk neki. 

 

Évértékelő interjú a RIT elnökével 
2025. január 26. – Karpat.in.ua 

Az évértékelő interjú során Kulin Ágnessel, a Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek 

Révész Imre Társasága (RIT) elnökével beszélgettünk a 2024-ben megvalósított gazdag 

programokról, örömteli eseményekről, galérianyitásról, tárlatokról, a megye művészeti 

neveléséről, szabadtéri festésről, valamint az idei év terveiről. – Az orosz–ukrán háború 

mindenkit érint, így Kárpátalja lakosságát is, a művészek pedig talán még az átlagembernél is 

érzékenyebbek. Hogyan élték meg 2024-et a RIT-tagok, hogyan teltek az alkotói órák, milyen 

programokat sikerült megvalósítani, melyek voltak a legfontosabb események és legnagyobb 

eredmények a társaság életében? – Nehéz volt ez az év is, hiszen folytatódtak a mindannyiunk 

életét felforgató események. Ebben az időben még inkább felértékelődött a család, a barátok, a 

kollégák és az egymást támogató civil összefogások, társaságok munkája. Igyekeztünk 

jobban/másképp odafigyelni egymásra és segíteni az alkotást, hogy a napjainkat besötétítő 

pusztításba egy kis fényt hozhassunk. Ilyen meleget és fényt adó lángocska minden közösen 

eltöltött pillanat, beszélgetés, kiállítás, ami segít átvészelni ezt a nehéz időszakot. 

 

Média a Családért-díj: két kárpátaljai újságíró a díjazottak között 
2025. január 24. – KISZo.net 

A Média a Családért Alapítvány idén tizennyolcadik alkalommal díjazta a családdal kapcsolatos 

cikkeket, valamint rádió- és televízióműsorokat, a legjobbnak ítélt tartalmakra ugyanakkor a 

közönség ebben az évben is szavazhatott. A 2024-es jelöltek között két kárpátaljai újságíró is 

versenyben volt az 1 millió forinttal járó díjért.  Varga Brigitta, a Kárpáti Igaz Szó 

munkatársának a nagydobronyi Misák házaspárról készült írása és videóriportja volt jelölve a 

Külhoni Média a Családért díjért, míg Nyíri Kata, a TV21 Ungvár munkatársa és a Magyar 
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Katolikus Rádió tudósítója a nagydobronyi Bocskor család történetét bemutató, Esélyt adók 

című rádióriportja volt nevezve a 12 legjobb pályamunka közé a magyarországi Média a 

családért díjra. 

 

A kárpátaljai származású Dorgay Zsófia kapta a Szalézi Szent Ferenc-díjat 
2025. január 24. – KISZo.net 

Két nappal Szalézi Szent Ferenc, az újságírók védőszentje ünnepe előtt, január 22-én a Magyar 

Katolikus Püspöki Konferencia (MKPK) nevében Veres András győri megyéspüspök, a testület 

elnöke adta át a genfi püspökről elnevezett sajtóösztöndíjat Budapesten, a Központi Papnevelő 

Intézet (KPI) dísztermében – számolt be a Magyar Kurír. Az újságírói hivatás megbecsülésének 

jeléül a Magyar Katolikus Püspöki Konferencia 2001-től minden évben ösztöndíjjal támogatja 

a nem egyházi média egy-egy munkatársát a keresztény értékrend szakmailag megalapozott és 

hiteles képviseletének elősegítéséért. 2025-ben a Szalézi Szent Ferenc-ösztöndíjat a jelölések 

alapján a püspökök testülete Dorgay Zsófiának, az MTVA Vallásügyi Főszerkesztősége 

munkatársának adományozta. 

  

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. január 24. – Kossuth Rádió 

 

Makfalva község polgármesterére 5000 lejes, mintegy 410 ezer forintos, vagy ezer eurónak 

megfelelő/ büntetést szabott ki Maros megye prefektusa, a településen kitűzött székelyzászló 

miatt. Mint arról hírt adtunk, egy román civil szervezet feljelentése nyomán Maros megye 

korábbi prefektusa tavaly ősszel szólította fel a községvezetőt, hogy távolítsa el a település 

központi parkjából a - 2018-ban felállított - székely zászlót. A polgármester ezt nem tette meg, 

emiatt a prefektus pert indított. A bíróság alap és másodfokon is helyt adott ugyan a 

prefektus/kormánymegbízott keresetének, de az ítélet még nem végleges. Ezért sem tartja 

jogszerűnek a prefektus eljárását, a büntetés kiszabását - nyilatkozta Vass Imre, Makfalva 

polgármestere, Erdei Edit-Zsuzsánna összeállításában. 

 

Szatmárcsekére, a Magyar Kultúra Napjára több vendégcsoport is érkezett az elszakított 

országrészekből. A többi között ott voltak Szatmárcseke testvértelepüléséről, Szilágypérről is. 

Ők akkor is fejet hajtottak nagy költőnk emléke előtt, amikor órákon át kellett várakozniuk a 

határátkelésre. Kiss Lóránd polgármestert nemcsak az utazásról kérdezte munkatársunk, 

Zsoldos Barnabás. 
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A magyar kultúra napja előestéjén Csáky Pál felvidéki politikus, író, publicista, egykori 

miniszterelnök-helyettes volt a temesvári Közéleti kávéház vendége. A beszélgetés közben a 

többi között felidézte Szlovákia és a felvidéki magyarság elmúlt három évtizedének jelentős 

momentumait, csúcspontjait és hullámvölgyeit. Lehőcz László ezekről kérdezte a találkozó 

után Csáky Pált. 

 

Hónapok óta az iskolák tervezett összevonása, a minisztérium által racionalizációnak nevezett 

folyamat az egyik vezető téma a Felvidéken. A magyar iskolák megmaradása szempontjából 

alapvető, hogy ha az alacsony diáklétszám miatt az iskola nem őrizheti meg az önállóságát, 

akkor magyar iskolát magyar iskolával vonjanak össze. Ezen fáradoznak Érsekújvárban is, ahol 

van egy népes magyar alapiskola, és egy csaknem százfős magyar gimnázium és sok szlovák 

középiskola. Peternay Zsuzsannával, a magyar gimnázium igazgatójával Haják Szabó Mária 

beszélgetett. 

 

2025 a nemzetpolitikában A jövő nemzedék éve. Ennek részeként 1000 fiatalt várnak a Rákóczi 

Szövetség táborai a nagyvilág magyar diaszpóra közösségeiből. Budapesten tartott 

sajtótájékoztatón ismertette tegnap a Diaszpóra Program részleteit Nacsa Lőrinc, 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár és Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség elnöke. 

 

Kárpát-medence 
2025. január 26. – M1 

 

Kárpátaljai gyerekeknek szervez téli tábort a Rákóczi Szövetség 

 

Öt héten keresztül több turnusban összesen 700 kárpátaljai magyar és ukrán diákot fogadnak 

a Rákóczi Szövetség téli táborai, amelyek a MOL és a Miniszterelnökség támogatása révén 

valósulhatnak meg. A Bereg-vidéki Kisbégányból 9 gyerek érkezett a Téli táborba. 

 

A Don-kanyarban elesettekre emlékeztek Háromszéken 

 

A háromszéki Dálnok bejáratánál felállított székelykapunál korán reggel gyülekeztek a Hőseink 

ösvényén túracsoport tagjai, hogy a mintegy húsz kilométerre fekvő Torjáig gyalogolva 

emlékezzenek a don-i tragédia hőseire. A szervezők választása nem véletlen, ugyanis a két 

település őrzi Dálnoki Veress Lajos vezérezredes, aki 1942-ben az 1. páncéloshadosztály 

parancsnoka volt a doni arcvonalon, és Altorjai Vitéz Kozma István vezérőrnagy, a Kárpátok 

előterében harcoló 25. gyaloghadosztály parancsnoka emlékét. 

 

A szülőföldön való boldogulás témája a Mezőfényen működő Péli Pékség 

 

Partiumban, egy 1800 fős településen, Mezőfényen járunk. Gróf Károlyi Sándor svábokat 

telepített erre a területre 1720-ban, akik az évszázadok során elmagyarosodtak. Ennek a kis 

falunak a nyugalma vonzotta haza Péli Helgát és férjét, kislányuk megszületése után. A 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence
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házaspárnak bár éveken át jó állása volt Németországban - Csaba idősotthonban volt ápoló, 

Helga pedig műszakvezető egy sajtgyárban, - mégis úgy döntöttek, mikor gyerekvállalásra 

kerül sor, hazatérnek szülőföldjükre. 

 

„Élhető Naszvad“- egy település, ahol a magyar iskola és a helyi Csemadok 

alapszervezete meghatározó jelentőségű a magyar ajkú lakosság számára 

 

Érsekújvártól délnyugatra, a Nyitra bal partján fekszik a felvidéki Naszvad. Lakosainak 

többsége római katolikus, az evangélikus gyülekezet a szlovákosítás hatására nőtte ki magát. 

Az utóbbi években a város rohamléptekben fejlődött, amit az ipari parknak és a termálfürdő 

létesítésének köszönhet. A több mint 5 ezer lakosú települést öt évvel ezelőtt városi rangra 

emelték. 


